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a învăța
în decursul existenței sale, în- /■nînd o jumătate de secol, Parti-I Comunist Român a oferit de nenumărate ori poporului nostru dovada înaltei lui capacități de a descifra direcțiile și semnificația desfășurării istoriei, de a organiza și dirija astfel forțele sociale încît să asigure patriei noastre o neîntreruptă ascensiune pe calea progresului socialismului și comunismului. O asemenea înțeleaptă privire asupra viitorului atestă și lucrările recentei plenare a C.C. al P.C.R.în cuvîntarea rostită la plenară de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, cerințele legate de educația permanentă și de însușirea științei conducerii sociale sînt definite ca o necesitate obiectivă a progresului socialismului și comunismului. Perisabilitatea rapidă a cunoștințelor, înnoirea echipamentelor de lucru, cantitatea mare de informație științifică și tehnică (se știe că în prezent cunoștințele de specialitate se dublează pe parcursul a 12 ani) fac ca pregătirea din perioada școlară să nu poată acoperi exigențele întregii vieți. De aici rezultă, ca o necesitate imperioasă, ideea unor forme noi de pregătire, altele decît cele tradiționale — care, de altfel, nu acoperă decît o parte din pregătire, deter- minînd reveniri periodice pe tot parcursul vieții. Faptul că țara noastră se numără printre primele țări care au ajuns la acest a- devăr nu numai teoretic, dar și într-o expresie instituțională demonstrează caracterul creator și eficient al politicii partidului și statului nostru, receptivitatea acestora față de nou, înalta lor competență.Proiectul de lege privind perfecționarea pregătirii profesionale a salariaților din unitățile socia-

liste de stat urmărește crearea unui sistem menit să asigure însușirea cuceririlor revoluției științifice și tehnice în plină desfășurare azi și, prin aceasta, să contribuie la ridicarea nivelului de cultură al poporului și implicit a capacității lui de a participa tot mai activ la dezbaterea și soluționarea treburilor politice și obștești. Datoria de a învăța pe parcursul întregii vieți devine astfel o componentă majoră a existenței sociale.Sarcinile directe și indirecte ce decurg din noua lege pentru în- vățămînt și, evident, pentru personalul didactic din școlile de toate gradele sînt deosebit de complexe și cer, pentru a se transforma în valori utile, o rezolvare operativă, eficientă, la un grad maxim de competență. îndrumarea și coordonarea întregii activități de perfecționare — ce revin potrivit proiectului de lege, Ministerului Învățămîntului — implică elaborarea programelor, asigurarea de cadre didactice ce vor trebui să stea alături de specialiștii din producție, întărirea colaborării cu diferite ministere în dome- niul învățămîntului profesional și tehnic, introducerea unor metode noi, eficiente de predare șl dedo- bîndire a cunoștințelor și — că o obligație primordială pentru fiecare rrrembru al corpului didactic —• cerința de a-și împrospăta mereu cunoștințele de specialitate, de a se menține în contact permanent eu noile cuceriri științifice și tehnice în domeniul specialității respective. Organizarea unui sistem național de perfecționare continuă a pregătirii profesionale a oamenilor muncii pune deci în fata învățămîntului mari responsabilități în privința conținutului și metodelor pe care acest sistem trebuie să le aibă

ln această direcție merită să f e reținută aprecierea făcută la plenară potrivit căreia transmiterea cunoștințelor și deprinderilor cîș- tigă în eficiență în măsura în care se desfășoară în mediul natural al aparatelor, al tehnicilor, în măsura în care se apelează la o tehnologie avansată a instruirii.Această tehnologie trebuie însă bine însușită de fiecare învățător și profesor. Măsurile luate în ultimul timp de minister privind familiarizarea personalului didactic cu cele mai recente realizări pe planul tehnologiei instruirii, atît în țara noastră cît și în alte țări, vin în modul cel mai direct în întîmpinarea acestui deziderat menit să ducă la sporirea eficienței instrucției.în contextul examinării problemelor legate de perfecționarea pregătirii profesionale de însușirea științei deosebită atenție a la recenta plenară a și unor sarcini și răspunderi directe ce revin învățămîntului de toate gradele în etapa actuală de dezvoltare a societății românești. Ideea cardinală a învățămîntului nostru este astăzi înzestrarea tineretului cu deprinderi durabile, practice, productive și creatoare, în legarea invățămîntului de practică, de producție s-au și obținut unele succese. Dacă luăm in considerare ceea ce s-a realizat numai de la începutul anului școlar, vedem că numeroase școli și instituții de învățămînt superior își creează baza tehnico-materială pe care o impune ideea legării instrucției și educației de practică, de producție. în acest scop, s-a arătat la plenară, este necesar să se dezvolte si mai mult laboratoarele, atelierele de producție lingă facultăți, ateliere-școală care studenții și elevii pot să

a salariaților, conducerii, o fost acordată C.C. al P.C.R.

l»e în Iu-

creze efectiv. Faptul că viitorii ingineri vor trebui să susțină și o probă practică pentru care vor primi un certificat va spori mult eficiența pregătirii lor. în liceele tehnice este obligatorie existența atelierelor. Acestea urmează să fie create și pe lingă liceele teoretice, ai căror absolvenți vor putea obține la bacalaureat, prin- tr-un examen practic, un certificat de specializare ce va demonstra că au lucrat în electronică, în fizică, în chimie, mecanică etc. și îi va ajuta în orientarea spre învățămîntul superior.în cuvîntarea sa, tovarășul Nicolae Ceaușescu a menționat că pînă în 1980—1985 se va ajunge ca toți tinerii să absolve liceul, în- trucît, pentru a putea asigura conducerea aparaturii moderne, a instalațiilor electronice, toți muncitorii vor avea nevoie, în viitor, de cunoștințe liceale, de nivel mediu. Subliniind că dezvoltarea științei, a forțelor de producție duce inevitabil societatea noastră socialistă în această direcție, secretarul general al partidului a cerut Ministerului Învățămîntului să urgenteze elaborarea măsurilor pentru perfecționarea învățămîntului, prin consultarea cadrelor din învățămîntul de toate gradele, apreciind ca pe un lucru pozitiv faptul că specialiștii din învățămîntul nostru înțeleg necesitățile dezvoltării societății și se preocupă de pregătirea la cel mai înalt nivel a viitoarelor cadre ale construcției socialiste.Măsurile stabilite de plenară, indicațiile din cuvîntarea secretarului general al partidului oferă corpului profesoral din patria noastră un larg cîmp de afirmare a capacităților sale creatoare, am- p'ificînd totodată contribuția fiecăruia la ooera de continuă înflorire a patriei. în laboratorul de tehnica 
tensiunii înalte al Universi

tății din Craiova
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Conferinței U.A.S.R. s-au aflat 
studenți și elevi, profesori și învă
țători s-au discutat — în contex
tul recunoașterii și acceptării în
vestiturii sociale și politice supe
rioare acordate tinerei generații — 
probleme ale școlii românești de 
toate gradele .și s-a încercat dis
cernerea posibilităților capabile sd 
ducă la legături și mai profunde, și 
mai temeinice, între școală și viață. 
N-a fost vorba numai de determi
nări formative cu caracter gene
ral, sau de sarcini particulare pre
supuse de un anumit sector al în
vățămîntului, ci îndeosebi de ori
entarea școlii, pînă la ultimele sale 
articulații, către un sistem care 
să-și acopere pe de-a-ntregul, te
meinic, misiunea de a pregăti pen
tru viață și muncă tinerele gene
rații.

Anii petrecuți în școală repre
zintă, se știe, pentru constructorii 
de mîine ai societății o hotărîtoare 
experiență, a cărei rezultantă — 
cristalizarea personalității, forma
rea concepției despre viață și lume, 
întemeierea acelor credințe pro
prii ce vor justifica sau explica un 
destin și un ideal — își va căpăta 
adevărul dincolo de pragul școlii 
sau al facultății. Din acest punct 
de vedere, relațiile de intercondi- 
ționare ce apar în cadrul general 
al mecanismului educațional între 
elevi sau studenți pe de o parte și 
școală, ca ansamblu formativ pe 
de altă parte, între organizația de 
tineret sau asociația studențească 
și aceeași școală — luată tot ca uu 
ansamblu ce cultivă calități gene
roase sub raportul umanului — se 
cuvin reformulate — așa cum s-a 
subliniat îndreptățit în intervenții
le participanților la dezbaterile 
Congresului și Conferinței — spre 
o recunoaștere mai deschisă și mai 
consecventă a responsabilității. 
Creșterea rolului participativ al 
reprezentanților elevilor și studen
ților în consilii și senate nu poate 
fi doar o palidă prelungire, lipsită 
de eficiență, a detaliilor procesu
lui de perfecționare a democrației 
traversat de societatea noastră, 
fiindcă aici, în această liberă asu
mare a responsabilității, organiza
țiile V.T.C., ca și asociațiile stu
dențești. își află șanse bogate de 
afirmare și multiple căi de prime
nire prin consecventa raportare la 
problematica ivită nemijlocit în 
rîndurile elevilor și studenților. în 
același timp, modalitățile partici
pării democratice a tuturor celor 
interesați — elevi, studenti, pro
fesori, învățători — modalități di
verse, desigur, sub aspectul mani
festării, dar practic izvorîte din- 
tr-o anumită specificitate, din anu
mite cerințe și scopuri, și îndrep
tate tocmai către satisfacerea ace
lei specificități, a acelor cerințe și 
scopuri — vor fi in măsură să de- 
săvîrșească un climat al responsa
bilității colective față de una din 
cele mai frumoase îndeletniciri ți 
dăruiri omenești — școala.CONSTANTIN STOICIU

CRONICĂ DE CINCINAL

VIATA OMULUI MODERN
7Subliniind rolul important pe care îl joacă informatica în moder- ijțarea activității economice, prin prelucrarea informației economice în vejfafrea luării deciziilor, în domeniul științelor și în alte domenii ale vieții soirile. unde calculatoarele sînt din ce in ce mai solicitate să-și spună cuvîntul, recentul „Colocviu privitor la pregătirea cadrelor de informatică" a dezbătut pe larg problemele învățămîntului informaticii. Timp de trei zile au fost discutate diferite aspecte privind introducerea învățămîntului de informatică în liceele teoretice, în liceele economice și tehnice, în liceele de specialitate care pregătesc cadre medii pentru prelucrarea automată a datelor, în facultățile cu profil economic, în facultățile de matematică, în institutele politehnice. După încheierea lucrărilor colocviului am solicitat pe cîțiva dintre participanții la dezbateri să ne expună opiniile lor în această problemă.Acad. TIBERIU POPOVICIU a început prin a se referi la problema studierii informaticii în învățămîntul superior. în acest învățămînt ne-a spus d-sa, ar trebui, pe de o parte, să se formeze in- formaticieni prin cursuri speciale, iar pe de altă parte să se organizeze doctoratul pentru informatică. Este important să se acorde atenție învățămîntului superior pentru că el este acela destinat să pregătească profesorii care vor preda informatica în învățămîn-

CONCLUZII
de GR. C. MOISILColocviul „Pregătirea cadrelor de informatică" a permis să se facă sudura între trecut și viitor, bilanțul și antecalculația. Privind lucid, ce putem începe acum ?Articolul de față încearcă să exprime părerile autorului privind întrebarea : ce poate face a- cum învățămîntul superior ?Facultatea de matematici din București începe, cu semestrul II al acestui an școlar, instruirea în domeniul calculatoarelor pentru toți studenții ei. în acest semestru studenții anilor II și III fac două ore pe săptămînă ucenicie de informatică sub numele de „Laborator de mașini de calcul". Asistenții care au o oarecare pricepere îi vor învăța pe studenți, pe grupe, să programeze, le vor introduce programele în calculato- 

tul mediu. Evident, aceasta este o chestiune de perspectivă. Nu trebuie să deducem de aici că învățămîntul mediu va trebui să aștepte pînă cînd vor fi formați ■ viitorii profesori. Noțiuni de informatică sau chiar o disciplină aparte care să trateze problemele de informatică în învățămîntul rînd. Aș spune ral programelețifice predate în școală trebuie fă fie concepute în lumina condiții-
trebuie introduse mediu cît mai cu- chiar că în gene- disciplinelor știin-

rul Centrului de calcul al Universității din București. în anul școlar 1971—72 se va extinde a- cest mod de lucru și la anii I și IV. Astfel tindem ca, deocamdată, să avem acest învățămînt — ucenicie pentru toți studenții facultății de matematici. Evident că peste cîțiva ani se va înlocui a- ceastă formă cu o alta, mai potrivită. De ce am ales această formă o voi explica altă dată.Facultatea Cluj, făcînd de calcul al mânia, poate instruirea tuturor studenților săi.Institutul politehnic din Galați are cadre competente; făcînd a- pel și la Centrul de calcul al niversității din București, cum o face de altfel de vreo 

de matematici din apel și la Institutul Academiei R.S. Rode asemenea începe
U- așa doi

lor pe care le impune existența mașinilor de calcul. învățămîntul liceal este chemat nu numai să dea noțiuni privitoare la mașinile de calcul, dar și să creeze o anume atmosferă favorabilă învățării informaticii. Informatica este și un mijloc, de gândire, care contribuie la formarea spiritului logic. Ea cultivă totodată flexibilitatea și mobilitatea gmdirii și, prin aceasta, are o influență binefăcătoare asupra dezvoltării intelectuale generale a elevilor. Cred că și la limba română s-ar putea vorbi despre informatică, mai ales că, după cum se știe, mașinile de calcul rezolvă astăzi probleme de lingvistică. Nu mai vorbesc de alte discipline în care cuvîntul ordinatoarelor este hotărîtor.Pînă cînd vom avea noii profesori va fi necesar să fie reciclați cei existenți, astfel încît ei să poată răspunde exigențelor pe care le impune învățarea informaticii. Bineînțeles, nu mă aștept ca toți cei care vor studia informatica să de
ani, poate începe treptat instruirea studenților săi. In ultimii doi ani s-a constatat că transportul programelor făcute de cei care învață la Galați la Centrul de calcul al Universității din București, care execută programele pe calculator, nu prezintă dificultăți majore. Despre o experiență pe • care o încercăm pentru a ameliora acest mod de lucru ne vom ține in curent cititorii.A.S.E. și CEPECA vor continua munca pe care o duc de mai mulți ani de zile pentru implantarea informaticii în țara noastră printre economiști și conducătorii de întreprinderi economice.Facultatea de matematici din Craiova are cîteva cadre tinere care au învățat la Cluj să lucreze la calculator; acestea pot fi utilizate într-un învățămînt al limbajelor de programare. Ar fi bine ca Facultatea de matematică din Craiova, care n-a avut reprezentanți la colocviu (nu știm dacă n-au venit sau n-au fost poftiți), să ia contact cu Centrul de cal

vină experți în acest domeniu. Dar învățămîntul trebuie să creeze cadrul necesar atît formării de specialiști în această disciplină, cit și familiarizării generale cu problemele ei.Dezvoltarea tehnicilor de calcul sub aspectul programării și utilizării mașinilor electronice, al introducerii acestora în activitatea economică, în proiectare, în cercetare sau în științele sociale — ne-a spus conf. univ. DRAGOȘ VAIDA, de la catedra de analiză aplicată a Facultății de matematică și mecanică de la Universitatea din București — este condiționată de un mare efort în- direcția pregătirii cadrelor. Evident, este necesară instruirea unui număr mare de matematicieni, ingineri și economiști care să se dedice unei specialități din sfera informaticii. Pentru toți aceștia r> importanță deosebită o are școala internațională de vară privitoare la cunoștințele la nivel înalt în domeniul sistemelor de calcul și al sistemelor infor- 
cui al Universității din București pentru a pregăti începerea treptată a muncii cu toți studenții săi cel mai tîrziu în anul școlar 1971—72.Facultatea de matematici din Timișoara și Institutul politehnic din acel oraș ar trebui ca, împreună cu Centrul teritorial de calcul de acolo, să ia măsuri pentru dezvoltarea învățămîntului informativ în acel oraș. Acest lucru e posibil fiindcă în Timișoara lucrează inginerul Ldwenfeld și matematicianul Kaufman care sînt constructorii calculatoarelor MECIPT (Mașina Electronică de Calcul a Institutului Politehnic Timișoara) Timișoara trebuie socotită, împreună cu Bucureștii și Clujul, unul din centrele de pionierat în domeniul informaticii în țara noastră.Lăsăm Politehnica din București și Facultatea de matematici Iași să-și organizeze informatic așa cum pot.E fără îndoială că

din învățămîntul cred și .cumCentrul de

"•opționale, organizată în țara noastră, în aces't an, de către Facultatea de matematică și mecanică a Universității din București, în colaborare cu Institutul de matematică aplicată al Universității din Grenoble.De asemenea., cred că în toate specialitățile este necesar un contact cu informatica, ta diferite nivele, ceea ce impune definirea cunoștințelor necesare pentru fiecare specialitate, gruparea tematicii în cursuri, planificarea cursurilor, planificarea utilizării resurselor (profesori, specialiști din centrele de calcul, ore calculator, clase, materiale didactice, documentație etc), precum și întocmirea unui graf care să reprezinte întregul. proces. Costul ridicat al pregătirii cadrelor, dimensiunile de masă ale procesului și exigențeleConvorbire consemnată de VICTOR OCTAVIAN
(Continuare in pag. a 4-a) 

calcul al Universității din București repetă invitația pe care o face anual acestor instituții pentru o bună colaborare.Institutul politehnic din Brașov și Institutul de construcții din București au început un instructaj al cadrelor lor cu sprijinul Centrului de calcul al Universității din București. Nici aceste institute, nici institutele politehnice din Cluj, Iași și Petroșani și nici Institutul de petrol, gaze și geologie din București n-ar trebui să întîrzie să ia măsurile introducerii informaticii pe scară largă în învățămîntul ce-1 predau.La Facultatea de filozofie și la Laboratorul de semiotică ale Universității din București începe în acest semestru al II-lea al a- nului școlar 1970—71 o acțiune de pregătire a introducerii metodelor ce folosesc matematica, informatica și calculatoarele. Despre aceasta vom vorbi altă dată.

necesare

PERSONALUL DIDACTIC
ACTUALIZAREA

IN BIOLOGIE
Acad. prof. EUGEN A. PORApreședintele Comisiei pentru învățămîntul biologieiLa începutul acestei luni a a- vut loc la Ministerul învățămîntului prima ședință a comisiei pentru învățămîntul biologic de toate gradele, în care s-au discutat ideile ce ar trebui să stea la baza noii structuri și a noului conținut ale acestui învățămînt.Este cunoscut faptul că învățămîntul a rămas oarecum în urmă față de avîntul extraordinar pe care l-a luat știința în zilele noastre, ca urmare a unor descoperiri epocale (energia nucleară, mașinile de calcul, antibioticele, izolarea genelor etc.) și a presiunii demografice pe care o exercită asupra științei creșterea nemaiîntîlnită a numărului de oameni. Această situație impune astăzi omenirii găsirea unor soluții în problemele pe care le ridică înmulțirea prodigioasă a numărului locuitorilor planetei noastre : noi resurse de hrană, conservarea naturii, combaterea poluării, asigurarea sănătății o- mului, eliberarea acestuia de munci excesive etc. Este evident pentru oricine că biologia va putea contribui în cea mai mare măsură la rezolvarea unor astfel de chestiuni. Consider că, dacă pînă acum a fost epoca fizicii și a tehnicii, în viitorul apropiat lumea va trăi epoca biologiei și a tehnicii chemate să pună în practică noile descoperiri biologice.învățămîntul biologic rientat spre acest viitor Ies, trebuie să pregătim intervenisoluțiile impuse de nou fenomen biolo- 
trebuie o- și, mai a- absoivenți imediatcare să poată pentru a găsi apariția unui gic.în prezent,se bazează mai mult pe memorie și mai puțin pe judecată. în viitor însă omul va trebui mai ales

învățămîntul nostru

să judece, să găsească soluții noi pentru situațiile noi. Datele concrete de care are nevoie le poate găsi în tabele, compendii, atlase, determinatoare etc. Va trebui deci ca pe viitor, așa cum a spus prof. Mircea Malița, ministrul învăță- inîntului, învățămîntul biologic să dezvolte capacitatea de a raționa a elevilor și studenților și, in a- celași timp, să le creeze priceperea de a folosi cu ușurință instrumentele de lucru ale minții care sînt acele formulare, tabele etc. de care vorbeam mai înainte.în discuțiile purtate în ședința de la Ministerul învățămîntului s-au formulat unele idei concrete legate de aceste directive principale.O premiză a perfecționării întregului învățămînt este o nouă distribuție a timpului afectat diferitelor domenii de cunoaștere. Nu e vorba atît de a cere „o oră în plus" pentru biologie, cit mai ales de a repartiza fiecărei discipline atît timp cit este necesar pentru a asigura elevilor și studenților, în mod e- chilibrat, cunoștințele ce le vor l’i necesare în toate domeniile. Astfel s-ar putea realiza o economie de timp care să se folosească pentru intensificarea activităților practice, de care vom avea din ce în ce mai multă nevoie.Absolvenții școlii generale de 10 ani, ca și bacalaureații vor trebui să aibă o bună bază de cultură generală pentru a putea înțelege toate fenomenele pe care le vor întîlni în viața lor, ce se va desfășura prin anul 2000.Cu toată tehnica epocii noastre, cu toate realizările spectaculoase ale acesteia, omul zilelor de mii
(Continuare în pag. 4-a)



PERFECȚIONAREA
ACTIVITĂȚII SINDICALE

Un suflu nou 
în activitatea 
sindicatelor 

din învățămînt
Ca toate celelalte domenii de activitate, învățămîntul s-a bucurat întotdeauna de o atenție ne- desmințită și dinamizatoare din partea conducerii partidului, care a văzut în școală principalul mijloc de formare a tinerelor generații în spiritul înaltelor idealuri ale umanismului socialist, al dragostei nețărmurite pentru patrie și popor. Din această grijă părintească, mereu împrospătată cu noi și mai puternice accente, își trage seva dezvoltarea fără precedent, în anii construcției socialiste, a învățămîntului nostru de toate gradele, care, într-o perioadă relativ • scurtă, a ajuns la un stadiu ce ne situează alături de țările fruntașe din acest punct de vedere.Părtașe la tot ce se înfăptuiește prin efortul maselor, sindicatele din învățămînt, îndrumate de Uniunea la care sînt afiliate, au înțeles să-și aducă un aport cît mai eficient la înfăptuirea politicii școlare a partidului, antre- nînd, printr-o colaborare fructuoasă cu ceilalți factori răspunzători de buna desfășurare a procesului de formare multilaterală a tineretului nostru, un număr din ce în ce mai mare de activiști și specialiști în problemele de pedagogie aplicată în acțiuni variate și interesante de informare și documentare științifică, de cercetare și perfecționare profesională, cul- minînd cu simpozionul național „Rolul și locul educatorului în procesul de modernizare a învățămîntului", desfășurat în cadrul Anului internațional al educației.Hotărîrile istorice ale recentei Plenare a Comitetului Central al P.C.R. și indicațiile din cuvînta- rea conducătorului partidului și statului nostru, tovarășul Nicolae Ceaușescu, referitoare la rolul și atribuțiile sindicatelor în etapa actuală a construcției socialiste în România, urmate de măsurile stabilite de Plenara Consiliului Central al Uniunii Generale a Sindicatelor, constituie documente programatice de o excepțională importanță, care vor determina o îmbunătățire substanțială a muncii organizațiilor revoluționare cu caracter profesional ale clasei muncitoare și ale tuturor salaria- ților din toate sectoarele de activitate.Cu o compoziție larg reprezentativă, sprijinindu-se pe oamenii muncii cei mai capabili, legate direct de producția materială și spirituală, de munca efectivă în care pulsează viața reală, de lupta necontenită pentru afirmarea a tot ce e nou și viguros, împotriva elementelor perimate, a- vînd deschisă calea inițiativei creatoare, generatoare de fapte și acțiuni, sindicatele vor putea des-DEZBATERI
Pe linia practicii consecvente promovate de Partidul Comunist Român de a se consulta cu masele, de a dezbate public problemele majore ale vieții noastre sociale și economice, recenta plenară a C.C. al P.C.R. a recomandat ca problemele legate de perfecționarea activității sindicatelor să fie supuse discuției largi a oamenilor muncii.Alături de întreaga presă, ,,Gazeta învățămîntului" pune la dispoziție coloanele sale tuturor oamenilor școlii care vor să-și exprime opiniile, care vor să facă propuneri privind îmbunătățirea generală a activității sindicatelor.
Sindicatul să-și stabilească singur formele adecvate 

pentru desfășurarea activității saleîmbunătățirea activității sindicatelor, stabilirea rolului și atribuțiilor acestor organizații în e- tapa actuală a construcției socia- 

fășura, pornind de la aceste documente, o activitate mai vie, mai variată și mai flexibilă, asigurînd consultarea masei de salarlați a- supra problemelor principale ale muncii și antrenîndu-le în activitatea complexă de organizare și conducere, pa,rticipînd mai activ și mai energic la procesul de continuă perfecționare a democrației socialiste, a întregii noastre vieți sociale.Mai mult decît pînă acum, organele și organizațiile sindicale din instituțiile școlare și universitare vor avea posibilitatea să acționeze pe căi multiple pentru a-și spori, o dată cu rolul și atribuțiile, răspunderea și contribuția lor la activitatea de neîntreruptă perfecționare și modernizare a învățămîntului, ca și a pregătirii profesionale, prin variatele forme de informare și documentare științifică, de studiu și cercetare.Conștiente de valoarea inestimabilă a sprijinului pe care l-au primit îhtotdeauna din partea conducerii de partid și cu deosebire din partea tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretarul general al partidului, precum și de importanța pe care o prezintă momentul actual pentru eliminarea neajunsurilor și continua îmbunătățire a activității lor, sindicatele din învățămînt vor concentra e- forturile fiecăruia din membrii lor pe linia unui aport cît mai consistent — în adunări, prin presă, în cadrul Conferinței Uniunii, ca și în cadrul apropiatului Congres al U.G.S.R. — la dezbaterea problemelor ridicate de plenara Comitetului Central al P.C.R. și de documentele menite să așeze pe baze noi, principiale, structura organizatorică și conținutul muncii sindicale.Pătrunse de un profund sentiment de recunoștință pentru modul cum forța conducătoare a țării dirijează destinele poporului nostru spre culmile progresului și civilizației, pentru grija permanentă pe care o arată învățămîntului și slujitorilor școlii, cadrele didactice, mobilizate de organizațiile sindicale, își dedică întreaga lor putere de muncă, roadele unei activități intense de manifestare multilaterală — la catedră, în mijlocul tineretului, în colective pedagogice restrînse sau mai largi — aniversării semicentenarului partidului, eveniment de imensă însemnătate, stimulator de noi înfăptuiri pe calea luminoasă a construirii socialismului și comunismului în patria noastră.CONSTANTIN DRAGULESCU președintele Comitetului Uniunii Sindicatelor din învățămînt și cultură

liste din patria noastră sînt în momentul de față probleme viu discutate în cadrul unui larg dialog inițiat de partid. Este o mare 

satisfacție pentru noi să putem participa la o asemenea dezbatere.Comitetul sindicatului învăță- mînt din Giurgiu a fost permanent preocupat de perfecționarea muncii sale, de găsirea unor căi noi de desfășurare a activității sale proprii. Trebuie să spun însă că de multe ori ne loveam de forme rigide, care nu se potriveau specificului nostru.Iată un exemplu. Pînă nu de mult grupele sindicale din grădinițe aveau o activitate formală. Fiecare grupă — constituită de obicei din 4 educatoare și cîțiva membri ai personalului administrativ — dezbătea în cadrul adunărilor trimestriale aceleași lucruri cunoscute, minore, care uneori plictiseau pe participanți. Am studiat cu atenție desfășurarea a- cestor adunări trimestriale din grupele sindicale mici și ne-am dat seama că sînt formale. La propunerea membrilor săi,
Inspectorii școlari să fie

din invățămintPe drept cuvînt în cadrul lucrărilor recentei plenare a C.C. al P.C.R. s-a vorbit de necesitatea ca sindicatele să reprezinte realmente interesele membrilor lor. Nu aș vrea să generalizez, dar și în învățămînt, de multe ori, birourile grupelor sindicale din școli sau comitetele sindicatelor stăteau — cum s-ar zice — cuminți în banca lor, nu se amestecau în rezolvarea unor probleme de prim ordin, în cele mai dese cazuri pentru că nu vroiau să se pună rău cu direcția sau cu inspectoratul. Consider că se impune ca în viitor organele sindicale din școli să acționeze în spiritul intereselor membrilor lor, să aibă punctul lor de vedere, care să fie acela al oamenilor de la catedră. Desigur că aceasta nu înseamnă dispută cu conducerea administrativă. ci, dimpotrivă, o conlucrare eficientă pentru buna desfășurare a procesului instructiv- educativ. Acționînd în acest spirit, organele sindicale își vor ridica prestigiul și autoritatea, vor putea să joace un rol important în viața școlii.Pentru a realiza acest deziderat
Sindicatele din școli să se ocupe mai îndeaproape 

de integrarea tinerelor cadre in colectivele didacticeAlături de ceilalți colegi ai mei am urmărit cu viu interes lucrările recentei plenare a C.C. al P.C.R. care a dezbătut pe larg, printre altele, și îmbunătățirea activității sindicatelor. Citind cu- vîntarea rostită cu acest prilej de tovarășul Nicolae Ceaușescu, m-am gîndit și la activitatea grupei sindicale din școala noastră, care de multe ori s-a pierdut în lucruri mărunte, și-a risipit forțele în activități periferice. Este necesar ca pe viitor organizația sindicală din școală să se ocupe mai mult de aspectele centrale privind bunul mers al procesului instructiv-edu- cativ, să acționeze în cele mai esențiale probleme ale muncii didactice.Exemple sînt multe, dar aș vrea să mă opresc asupra unei laturi a muncii sindicale pe care tovarășul Nicolae Ceaușescu o apreciază ca „o preocupare de prim ordin a sindicatelor" — și anume, munca cu tineretul. Alături de organizația U.T.C., sindicatele trebuie să se ocupe mai mult de formarea tinerilor învățători și profesori, de in

sindicatul nostru a inițiat atunci alte forme, mai eficiente de desfășurare a activității în cadrul instituțiilor preșcolare. Așa, de pildă, adunările trimestriale au fost organizate pe mai multe grădinițe. La aceste adunări au participat pe de o parte educatoarele și pe de altă parte membrii personalului administrativ. In cadrul unor asemenea adunări, au putut fi abordate teme mai Importante și mai actuale, dezbaterile au putut fi mai interesante, schimbul de experiență mai fructuos.Pornind de la acest exemplu aș dori să fac o propunere și anume aceea ca în viitor, prin statut, să se lase la latitudinea sindicatului să-și stabilească structura internă, să găsească forme eficiente de desfășurare a activității sale.Prof. ELENA BUTFOIpreședinta Comitetului sindicatului învățămînt-Giurgiu
membri ai sindicatelor

este necesar ca în organele sindicale să fie aleși oameni compe- tenți, care să se bucure de mare apreciere din partea tuturor membrilor de sindicat.Cred de asemenea că mai mult decît pînă acum. în organele sindicale — mă refer de la nivelul școlii în sus — ar trebui să fie aleși mal mulți oameni care să lucreze efectiv Ia catedră și mai puțini directori de școli.O anomalie de ordin organizatoric, discutată de mult, dar nesoluționată nici pînă în prezent, este aceea că inspectorii școlari, cei care controlează și îndrumă activitatea școlilor nu fac parte din sindicatul învățămînt. Este de la sine înțeles marele neajuns al a- cestei situații. Propun deci ca și inspectorii școlari — legați prin toată activitatea lor in primul rînd de școală și abia apoi de diferite servicii ale consiliilor populare — să facă parte din rindurile sindicatelor din invățămint.Prof. GHEORGHE STOICALiceul de muzică nr. 2, București 

tegrarea lor în colectivele didactice, de ridicarea măiestriei lor profesionale.Date fiind componența sa, caracterul său larg, de masă, organizația sindicală poate și trebuie să organizeze dezbateri vii între generațiile de slujitori ai școlii, confruntări de opinii și, ceea ce este mai important, un substanțial schimb de experiență. Prin metodele și mijloacele sale specifice, organizația sindicală este în măsură să facă această muncă.Aș mai adăuga că organizației sindicale din școală trebuie să-i revină atribuții deosebite in educarea trăsăturilor morale ale tinerilor profesori șl învățători, în cultivarea unei atitudini înaintate față de muncă, în ridicarea spiritului de responsabilitate și în întărirea disciplinei în muncă. în acest sens ea trebuie să acționeze viu și concret, să obțină rezultate eficiente și palpabile.Prof. STELUȚA NICOLAESCU directoarea Școlii generale nr. 2, Fetești, județul Ialomița

In laboratorul de chimie al Liceului „Octavian Goga" din SibiuStudiul sistematic și complet al limbii române în școli
Discuțiile îndelungate, de ani de zile, în legătură cu planificarea și programele predării limbii române în școli, ca și controversele pe marginea revizuirii continue a sistemului de predare sînt pe cale să se încheie, cel puțin așa sperăm acum, prin luarea unor măsuri practice și eficiente care să dea acestui sector esențial al învățămîntului soluții practice, de adîn- cime. Căci dacă este adevărat că „limba și legile ei dezvoltă cugetarea" (Eminescu), atunci studiul acestor legi, cunoașterea și aplicarea lor fără greș, stăpînirea bogăției resurselor expresive ale limbii sînt probleme capitale nu numai de instrucție, de cunoaștere, dar și de educație. De aceea aprob întru totul articolul colegului prof.dr. Sorin Stati Restructurarea predării limbii române — obiectiv urgent *)  și aș vrea să propun cîteva măsuri practice pentru îmbunătățirea încă din anul școlar viitor a studiului acestei discipline fundamentale.

•) SORIN STATI : Restructurarea 
predării limbii române — obiectiv 
urgent, în „Gazeta învățămîntului" 
nr. 1075 din 12 februarie a.c.

Cred că procedeul reluării și irosirii timpului cu predarea gramaticii în fiecare clasă V—VIII trebuie neapărat curmat și înlocuit prin predarea sistematică, o singură dată, gradată, a noțiunilor de fonetică, lexic, gramatică și stilistică, avînd în vedere nivelurile limbii, structura ei obiectivă. Altfel, tot reluînd și aprofundînd capitolele de gramatică — pentru că astăzi studiul limbii la atît se reduce : morfologie și sintaxă, ca în Gramatica de bază a Academiei — ucidem interesul tinerilor față de complexitatea, bogăția, frumusețea tezaurului limbii noastre. Structura complexă a compartimentelorei, originalitatea și evoluția resurselor ei expresive rămîn total necunoscute elevilor, dar adesea și celor ce predau elevilor această disciplină esențială. La un examen de definitivat (august 1970, la Cimpulung), nici un candidat nu a răspuns la întrebările puse în legătură cu frecvența și procentajul elementelor latine și romanice în lexicul actual, în legătură cu resursele sinonimiei și cu specificul fonetic al limbii române în raport cu celelalte limbi romanice.Nu vorbim despre problemele de stilistică și despre procedeele delimitării specificului stilistic al unui autor, cu toate că în ultimii ani au apărut măcar 3—4 cărți despre aspectele stilistice ale limbii literare; ele însă nu sînt tratate în manuale, deci rămîn necunoscute elevilor, dar necunoscute sînt și celor ce predau elevilor.Această situație nu mai trebuie să dureze. De aici sugestiile si insistența chiar a unor specialiști și pedagogi pentru schimbarea sistemului de predare în școli a lim

bii române. Ministerul și Editura didactică și pedagogică s-au arătat receptive la aceste propuneri, în- cît ne luăm îngăduința să revenim cu cîteva probleme esențiale, completînd cele scrise de prof. Sorin Stati.Socotim că e nevoie de două cărți de bază pentru aprofundarea și completarea predării limbii române încă din toamna acestui an : un volum despre structura lexicală și fonetică a limbii și altul despre stilistică. Am propus împreună cu prof. S. Stati aceste două volume Editurii didactice și pedagogice, tocmai pentru că întîi este nevoie de instrumente de lucru, apoi urmează să fie văzute programele, în funcție de rezultate, de nevoi și de experiența dobîndită. încă din cl. V—VIII vocabularul, fonetica, stilistica ar trebui să se bucure de toată atenția profesorilor, renun- țîndu-se la predarea de 2—3 ori a părților de propoziție și a propozițiilor. Am predat editurii „Albatros" un mie Dicționar de sinonime (700 pag. dactil.), lucrat în colaborare de cadrele tinere ale Facultății de filologie a Institutului pedagogic din București și vom preda pînă în vară un Dicționar explicativ pentru tineret, de mult cerut de toată lumea. Introducerea în stilistică va fi gata la 1 mai a.c., iar Sorin Stati ar putea republica (cu revizuiri și completări, ca orice carte reeditată) excelenta sa Analiză elementară a structurii gramaticale, publicată în volumul Analize gramaticale și stilistice (1970). Propun apoi tipărirea cît de repede a acelui volum unic, de mult așteptat, Limba română, cu sinteze adecvate asupra lexicului (50 pag.), foneticii (30 pag.), gramaticii (100 pag.) stilisticii (50 pag.), carte de căpătîi pentru orice profesor și elev, un ghid practic pentru cunoașterea limbii, a structurii ei originale, din care perspectivele comparatiste cu latina și cu alte limbi romanice să nu lipsească. Evident că la fiecare capitol se vor da scurte informații despre istoria limbii noastre.Nu trebuie să spun că tradiția 

La Biblioteca centrală universitară din București

unor astfel de manuale este dW< tul de veche în cultura noastră,, păcat că am părăsit-o. Manualele lui I. Slavici și I. Manliu aveau în 1894 peste 100 de pagini consacrate lexicului și lexicologiei, iar cele ale lui Nedioglu, pe care am învățat și noi, sute de pagini despre stilistică, analize stilistice și istoria limbii noastre. Firește că astăzi, ținînd seamă de progresele și metodele noi în lingvistică, altfel se pun problemele. Dar un manual complet, sintetic este necesar, indispensabil, pentru predarea științifică, aprofundată, completă a structurii limbii naționale.Dacă vom putea asigura cît mai repede și în condiții cît mai bune aceste manuale și dicționare, lă- sînd profesorilor latitudinea să le folosească la lecțiile lor în mod cît mai eficace, ca să nu se mai întrebe mereu ce vom face în clasele IX—XII cu cîte o oră de limba română, atunci atîtea probleme care au rămas deschise privind vocabularul și stilul lecturilor literare, al operelor scriitorilor noștri, dar mai ales privind vocabularul și stilul, chiar gramatica și ortografia, pronunțarea elevilor (a se vedea o scrisoare tale-quale a unei foste eleve, în „Scînteia tineretului" de sîmbătă 14 II, 1971), își vor găsi un remediu. Deci, dacă la începutul anului școlar următor vom avea o carte despre vocabular și fonetică, o carte despre structura gramaticală a limbii (S. Stati), una despre stilistică, un dicționar de sinonime și unul explicativ al limbii actuale, se va putea preciza în cursul anului școlar 1971—72 desfășurarea materiei de predat sistematic, armonios, complet la disciplina limba română, care trebuie să cuprindă studiul lexicului, foneticii, gramaticii, stilisticii, istoriei limbii, de la clasa a V-a la clasa a Xll-a. Este un obiectiv urgent, necesar, posibil.
Conf. dr. GII. BULGAR decanul Facultății de filologie a Institutului pedagogic Universitatea București

Sesiune 
științifică 

de mecanica 
solidelor
In zilele de 22—23 febru

arie a.c., la Casa universi
tarilor a avut loc o sesiu
ne științifică organizată de 
Centrul de mecanica soli
delor de pe lingă Ministe
rul învățămîntului în <-u- 
vîntul introductiv, rostit de 
acad. Ștefan Bălan, s a 
subliniat bogata activitate 

științifică desfășurată în 
cadrul centrului, concreti
zată în numeroase lucrări 
teoretice și experimentale, 
apreciate atît în țară cît 
și peste hotare. Cercetările 
efectuate în ultima perioa
dă acoperă o gamă largă 
de preocupări — de la de
terminări mecanice pe pro
totipuri industriale sau cer
cetări pentru realizarea u- 
nor produse industriale 
noi pînă la cercetări fun
damentale orientate care 
vizează domenii largi ale 
științei si producției.

In cadrul sesiunii au fost 
prezentate numeroase co
municări, rod al unor fruc
tuoase cercetări desfășura
te în sectoarele : elasticita
te, plasticitate, reologie : 
analiza și sinteza mecanis
melor : vibrațiile sisteme
lor mecanice : plăci curbe 
și infera țiunea structuri
lor cu terenul : frecare, u- 
zare. defectologie.

lin mare număr de cer
cetători și cadre didactice 
au luat parte la dezbateri 
La cererea participanților 
au fost inițiate mai multe 
discuții la masa rotundă 
pe teme actuale de specia
litate, care cer confrunta
rea mai multor opinii.

Expoziția 
„Tehnologia 
instruirii1 
vizitată de 

atașați 
culturali

In după amiaza zilei de 
miercuri, 24 februarie a-c., 
expoziția „Tehnologia in
struirii" deschisă de trei 
săptămini în localul Insti
tutului de arhitectură „Ion 
Mincu", a fost vizitată de 
atașații culturali ai amba
sadelor străine acreditate 
la București. In numele 
conducerii Ministerului în
vățămîntului oaspeții au 
fost salutați de dr. George 
Ciucu, consilier al minis
trului.

Vizitatorii s-au oprit a- 
poi în diferite comparti

mente ale expoziției, apre
ciind aparatura modernă 
prezentată, creațiile între
prinderilor românești pro
ducătoare de material di
dactic și realizările origi
nale ale unor cadre di
dactice, ingineri și tehnici
eni români

Romania, 
membra 
a I.E.A.

In zilele de 22 și 23 fe
bruarie a.c. a vizitat țara 
noastră dr. T. Neville Post- 
lethwaite, director execu
tiv al Comitetului perma
nent al Asociației interna
ționale pentru evaluarea 
randamentului școlar — 
I.E.A. — cu sediul în Sue
dia.

Ca urmare a tratativelor 
de colaborare pe care dr. 
Neville Postlethwaite le-a 
dus cu conducerea Institu
tului de cercetări pedago
gice din București. Româ
nia a devenit, incepînd cu 
acest an, al douăzeci și 

doilea stat devenit membru 
al I.E.A.

Cursuri 
de marc 
actualitate
Acad. Gr. C. Moisil 

deschide cursul intitulat 
„Limbajul științei" vineri, 
26, februarie a.c., orele 18, 
în amfiteatrul „Vasile 
Conta" al Facultății de filo
zofie din București din 
b-dul Gheorghe Gheorghiu- 
Dej nr. 64 (cursul va conti
nua săp'ămînal, vinerea, la 
aceeași oră).

Laboratorul de semioti
că al Universității din 
București ține ședință luni, 
1 martie a.c., între orele 
18 și 20 in amfiteatrui „N 
Bălcescu" din str. Edgar 
Quinet cu următorul pro
gram 1) Sanda Golopenția 
Eretescu : „Act semiotic" ; 
2) _ Acad. Gr. C. Moisil ; 
prima lecție a cursului 
„Matematica pentru facul
tățile umaniste" (Nici unul 

din cele două cursuri nu 
cere o pregătire matemati
că anterioară).

Spectacole 
pentru elevi

Sindicatul invățămint din 
Cluj, cu Sindicatul salariați- 
lor din instituțiile de artă 
din localitate și Inspectora
tul școlar județean au luat 
inițiativa înființării unui 
teatru pentru școlari.

Doi regizori — artista e- 
merită Maria Cupcea, laure
ată a Premiului de Stat și 
Marin Aurelian, de la Tea
trul Național din Cluj — o 
echipă de teatru și un con
siliu artistic, ambele forma
te din actori, studenți și e- 
levi, s-au pus in slujba a- 
cestei inițiative.

Sînt plănuite spectacole cu 
piesele „Meșterul Manole", 
„Zamolxe", „Avram Iancu" 
și „Cruciada copiilor" do 
Lucian Blaga, „Apus de 
soare" și „Hagi Tudose" de 
B St. Delavrancea. „O scri
soare pierdută" și „Conu 
Leonida față cu reacțiunea" 
de I.L. Caragiale, „Bălces
cu" de Camil Petrescu",

DE LA MINISTERUL 

ÎNVĂȚĂMÎNTULUI
In vederea efectuării lu

crărilor de numire și trans
ferare a personalului di
dactic de predare, pentru 
anul școlar 1971/1972, au 
fost publicate posturile și 
catedrele vacante în Bu
letinul Ministerului învă- 
țămintului — Seria A nr. 
1/1971.

Buletinul a fost difuzat 
Ia toate unitățile școlare 
și poate fi consultat de per
soanele interesate.

Cererile de transferare 
și de numire pe posturile 
publicate vacante se depun 
la inspectoratele școlare 

/

județene (al municipiului 
București), pe raza căruia 
funcționează, pină la data 
de 6 martie a.c. și se în
tocmesc după modelul pu
blicat în Buletinul Ministe
rului învățămîntului.

Odată cu cererea, solici- 
tanții vor depune și actele 
doveditoare, potrivit moti
velor pentru care solicită 
transferarea sau numirea.

Cererile de transferare 
sau de numire se rezolvă 
conform prevederilor Re
gulamentului privind nu
mirea și transferarea per
sonalului didactic.
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CRONICĂ DE CINCINAL

PERSONALUL
DIDACTIC

EVOLUȚIA NUMERICĂ A
Școala aduce în fizionomia unei țări trăsături 

definitorii, ce indică treapta de civilizație pe care 
se plasează ea. Prin amploarea fără precedent pe 
care o cunoaște astăzi în țara noastră cuprinde
rea în școală a tineretului, România se plasează 
în rîndurile țărilor cu cel mai înaintat nivel din

PERSONALULUI DIDACTIC
Figura centrală a școlii este învățătorul, pro

fesorul. Evoluția numerică a personalului di
dactic reflectă nemijlocit dezvoltarea învățămîn- 
tului din patria noastră și setea de cultură a po
porului, atestă sprijinul pe care partidul și statul 
îl acordă școlii românești.

Cifrele de mai jos dau o imagine edificatoare

Școala de toate gradele și slujitorii ei s-au bucurat 
de-a lungul cincinalului de un sprijin permanent, expresie 
a unei înalte prețuiri a conducerii partidului și statului 
nostru. Adresîndu-se participanților la Conferința naționa
lă a cadrelor didactice, secretarul general al partidului, 
tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU arăta :

acest punct de vedere. a acestei evoluții între

1938-1939 1966-1967
anii 1938—1970.

1970-1971
55.215 192.398 209.300

Din care : 1938 1970
Educatoare 1.819 18.257

învățători 36.665 55.491

Profesori Ia cl. V—XII, 
licee de specialitate, 
școli de artă, învățămînt special

9.770 108.169

Personal didactic la școlile 
profesionale, post-liceeale și ucenicie 4.767 14.112

Personal didactic în învăță
mîntul superior 2.194 13.166

1 cadru didactic din școli generale 
și licee la 22 elevi

Doresc să subliniez din nou că partidul și guvernul dau o 
înaltă apreciere învățătorilor și profesorilor din întreaga țară, 
acordă toată cinstirea muncii de răspundere pe care o desfășoară 
aceștia pentru instruirea și educarea tineretului patriei noastre, 
contribuției importante pe care ei o aduc la progresul României 

pe drumul civilizației socialiste.

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

ÎN ANII CINCINALULUI A CRESCUT

SALARIZAREA PERSONALULUI DIDACTIC 

CU CIRCA 20%

PERFECTIONAREA PROFESIONALĂ
In anii cincinalului s-a acordat o deosebită a- 

tenție perfecționării personalului didactic. Con
form Legii învățămîntului și Legii privind Sta
tutul personalului didactic s-a organizat un nou 
sistem de perfecționare. în cadrul acestui sistem

complex, realizat pe mai multe trepte, o deose
bită însemnătate capătă examenul pentru defi
nitivarea în învățămînt și pentru obținerea gra 
delor didactice.

în perioada 1966—1970, în ÎNVĂȚĂMÎNTUL DE CULTURĂ GENERALĂ au obținut
• definitivarea în învățămînt — aproape 38.000 de educatoare, învățători și profesori
• grade didactice — peste 10.000 de educatoare, în vățători și profesori

Anual aproximativ 25.000 de cadre didactice din învățămîntul de cultură generală au fost cuprinse 
în cursuri de perfecționare organizate de Institutul central de perfecționare a personalului didactic și fi
lialele sale, precum și în acțiuni de perfecționare orga nizate de societățile științifice ale cadrelor didactice.

în aceeași perioadă, în ÎNVĂȚĂMÎNTUL PROFESIONAL, TEHNIC ȘI LICEAL DE SPE
CIALITATE au obținut
© definitivarea în învățămînt prin examene — peste 2.700 de profesori și maiștri instructori
© grade didactice — aproape 1.500 de profesori și maiștri instructori

Anual aproximativ 3.000 de profesori, maiștri instructori, cadre de conducere din școli, inspectori 
etc. din învățămîntul profesional, tehnic și liceal de specialitate au urmat cursuri de perfecționare.

în ÎNVĂȚĂMÎNTUL SUPERIOR, ridicarea calificării profesionale și științifice se realizează, în 
principal, prin pregătirea în sistemul doctoratului.

La sfîrșitul cincinalului, din rîndul cadrelor didactice universitare
© 410 dețineau titlul de DOCTOR DOCENT
© 2.528 dețineau titlul de DOCTOR
© 5.378 erau DOCTORANZI

DISTINCȚII ACORDATE 
CORPULUI PROFESORAL

Ca expresie a înaltei aprecieri acorda te de partid și de stat slujitorilor școlii, cu 
prilejul „Zilei învățătorului'*  un mare nu măr de cadre didactice sînt distinse cu tit
luri, ordine și medalii pentru contribuția lor la dezvoltarea învățămîntului românesc.

în anii cincinalului
• 24 de profesori universitari au pri mit înaltul titlu de OM DE STIINTA EME

RIT :
• 402 slujitori ai școlii au fost distin și cu titlurile de EDUCATOARE EMERI

TA, ÎNVĂȚĂTOR EMERIT, PROFESOR EMERIT sau PROFESOR UNIVERSITAR 
EMERIT ;

• 2 215 cadre didactice din învățăm întul de toate gradele au fost decorate cu 
ordine și medalii ale Republicii Socialiste România.

Numeroase eadre didactice au primit distincții, ordine și medalii și cu alte pri
lejuri.

De asemenea, în anii acestui cincinal, prin ordine ale ministrului învățămîntului:
• 901 cadre didactice au primit GRA DAȚII DE MERIT :
• 4 673 slujitori ai școlii au primit insigna și diploma de ÎNVĂȚĂTOR sau PRO

FESOR EVIDENȚIAT. Solemnitate de decorare a cadrelor didactice la Consiliul de Stat.
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O NOUA MODALITATE

DIDACTICA se afirmă

ÎNVĂȚĂMÎNTUL MODULAR
Lecție in laborator cu studenții Facultății de fizico-chimice de la Institutul pedagogic din ConstanțaTermenul de „învățămînt modular" nu a fost consemnat încă în dicționarele și enciclopediile pedagogice, dar modalitatea de studiu pe care o implică el este, pentru școlile unde s-a introdus predarea bazată pe echipe de profesori, o realitate practică. Fără a-i da o definiție precisă, atunci cînd se referă la această realitate lucrările de specialitate folosesc termenul 

de întocmire modular flexibilă a 
programelor („modular flexible programming") sau orar flexibil („flexible time tabling"). Rațiunea învățămîntului modular flexibil se află în necesitatea de a individualiza procesele de învățare, de a asigura o deplină dezvoltare a capacităților și aptitudinilor fiecărui elev în parte, conform cu posibilitățile lui personale.Cum se desfășoară concret viața școlară în condițiile întocmirii modular flexibile a programelor ? într-un experiment desfășurat pe parcursul a patru ani la „Marschall High School" din Portland (Oregon), se disting cîteva aspecte caracteristice *).  Se lucrează cu echipe de profesori, așa-numitele „team teaching" S)J< Programele dividualizate sînt stabilite în drul unui dialog între elevi membrii team teaching-ului funcție de nivelul atins de elevi la fiecare disciplină. Au loc, ca urmare, ședințe cu auditoriu larg (cu 100—200 de elevi) și activități în grupe mici (cu 5—10 elevi) care lucrează în seminarii, laboratoare, ateliere etc. Așadar, clasele de dimensiuni tradiționale au dispărut. Grupele mari sînt delimitate precis, însă alcătuirea grupelor mici are în vedere elevilor după tive.Ziua școlară 
de moduli de și durata ședințelor ește un multiplu variabil al acestui modul care reprezintă, de fapt, un fel de unitate de învățare. Programa prevăzută pentru fiecare elev nu acoperă decît o parte din timpul global. Aproximativ o treime din timp se întrebuințează după libera

in- ca- Și în

o redistribuire a aprecieri nondirec-este divizată în 21 cîte 20 de minute

apreciere a fiecărui elev și este consacrată unor activități independente variate : experiențe libere în laborator, lecturi în bibliotecă, lucrări tehnice în ateliere etc. Pentru stabilirea modului de întrebuințare a timpului se recurge la serviciile ordinatorului. Intrucît se pune un accent deosebit pe munca personală a elevilor, pe studiul individual, biblioteca a fost extinsă căpătînd forma unui centru documentar.Un alt model de utilizare a mo- dulilor ne oferă J. S. Bruner1), care apelează la ei pentru elaborarea conținutului învățămîntului. Anume, Bruner consideră unitatea ca element din care va fi alcătuit cursul. „O unitate este un corp de materiale și exerciții care poate ocupa de la mai multe zile de școală pînă la o jumătate de oră de clasă. Cu alte cuvinte, ea poate fi tratată pe larg, consumînd un volum considerabil din conținutul cursului sau poate fi atinsă en passant. Intr-adevăr, unele unități vor fi cu siguranță omise, ele ne- fiind destinate decît acelor profesori care sînt în mod special interesați de un anumit subiect sau tip de exercițiu. In cursul nostru vor fi deci mai multe unități decît pot eventual să încapă într-un an școlar și fiecare profesor va fi invitat să le organizeze într-o formă convenabilă propriilor sale intenții. Dintr-un anumit punct de vedere, un ansamblu de asemenea unități constituie un curs. Dar imaginea este nefericită, întrucît sugerează ideea unor mărgele înșirate pe ață după un principiu oarecare de succesiune. Noi sperăm că, odată parcurs un anumit număr de unități, să poată fi introdusă o altă unitate, care să «re- codifice» materialul învățat anterior și să folosească conexiunile lui". Trusa unei astfel de unități ar fi alcătuită, după Bruner, din următoarele șase elemente : 1) îndrumările pentru profesor ; 2) întrebările și contrastele ; 3) mijloacele (conținînd „materia" sau materialul de învățat de către elevi) ; 4) exercițiile model; 5) materialul

documentar ; 6) materialul suplimentar.La alți autori, termenul de „unitate" dobîndește alte semnificații. Unii se referă la unități de știință, unități de descoperire („discovery unit"), unități de experiență, unități ale centrelor de interes, unități de activitate4). Alții disting unități tematice, unități-procese, unități de adaptare etc. (De aici și unele confuzii. De exemplu, se utilizează termenul de „unitate de resursă" cînd se descriu experiențe efectuate în clasă cu copii care întîmpină dificultăți în timpul studiului. Dar elementele unității de resursă nu funcționează simultan cu unitatea de învățare — „teaching-learning unit" — ci pun numai la dispoziția profesorului date care sînt convertite în idei, tehnologii etc., pentru dezvoltarea acesteia dinExistă definire prie, ni consideră unitatea ca o cale de organizare a activităților și materialelor destinate studiului în jurul unei teme centrale.Toate unitățile se deosebesc tre ele mai ales prin latura care pun accentul. Există însă teva caracteristici comune, în neral, tuturor unităților, care sînt dimensiunile variabile ale blocului de timp care poate fi afectat fiecărei unități, abordarea inter- disciplinară, învățarea prin angajarea elevilor în experiență proprie, directă, diferențierea și individualizarea studiului, o mare varietate a materialelor și activităților utilizate în țămînt.Ceea ce ni se reținut, dincolo este însemnătatea unitățile în realizarea unui învățămînt modular, flexibil. Se știe că realizarea flexibilității educației este una dintre cele mai importante idei ale pedagogiei moderne. Or, flexibilitatea este condiționată de modul cum este conceput orarul5). Oricît de bun ar

urmă).și numeroase încercări de a unității. Cea mai prose pare a fi aceea care
în- pe cî- ge- între amintite următoarele :

procesul de învă-pare important de de aceste detalii, pe care o au

i

fî un orar, dacă este conceput pentru grupuri mari de elevi el nu constituie o garanție a îmbunătățirii instrucției și utilizării profesorilor. Dar o asemenea garanție n-o organizare elevi și de că aceste eficiente abia luîndu-se în considerație avantajele flexibilității, se procedează la analiza particularităților individuale ale elevilor, urmînd ca programele, metodele dc învățare și orarul să fie stabilite în funcție de aceste particularități. Se apreciază că primul pas pe linia flexibilității trebuie făcut prin schimbarea orarului de grup — fie el eterogen sau omogen — într-un orar individual.Problemele întîlnite în elaborarea unui astfel de orar nu sînt, firește, de loc simple. Dar după ce orarul este realizat atenția poate fi focalizată asupra individualității elevului, urmînd ca în aceste condiții să fie introduse gradat, printr-o prudentă planificare, și alte inovații de natură să ducă, în cele din urmă, la afirmarea avantajelor flexibilității.

reprezintă nici simpla a unor grupuri de profesori. Se consideră aspecte formale devin din clipa în care,

O. BUZESCU

t) Gaynor I. Petrequin „Individua
lizing learning through modular fle
xible programming", New York, To
ronto, London Mg Grow Hill, 1968.

2) M. Herivan „Team-teaching", 
„Gazeta învățămîntului" nr. 990 din 
11 aprilie 1969.

3) Jerome S. Bruner „Pentru o 
teorie a instruirii", E.D.P. București, 
1970.

4) Calhoun C. Collier, W. Robert 
Houston, Robert R. Schwartz, Wil
liam J. Walsh „Teaching in the Mo
dern Elementary School", New York, 
London, The Macmillan Company 
Collier Macmillan Limited 1967.

5) Angrave James : Team teaching 
and nongrading. A case for indivi
dual timetabling în canadian schools, 
Canadian Education and Research 
Digest, Toronto, 1965, nr. 1.

Actualizarea în biologie
(Urmare din pag» 1)ne va trebui să fie înarmat cu solide cunoștințe de limbă și literatură română și străină, cu principii de istorie, cu noțiuni generale de matematică, de fizică, de chimie, de biologie, de geografie și geologie, de muzică, desen, de artă. Nu ar fi. lipsit de interes să întrebăm pe un inginer ce fel de cunoștințe de biologie crede că îi trebuie, tot așa cum ar fi util să avem părerea unui biolog despre cunoștințele de matematică care știe că are nevoie.Elevul (sau studentul) de azi prezintă o receptivitate și o precocitate mult mai mare decît acum 50 de ani. La vîrsta de 15 ani e- levul poate înțelege aproape tot, dacă i se explică cum trebuie. Ei are și o mare capacitate de memorizare. Depozitarea în memorie duce însă la ocuparea creierului și transformarea lui intr-un fel de depozit de obiecte gata confecțio- • nate. Acest sistem de învățămînt, bazat pe memorizare, nu mai corespunde nevoilor de viitor.Profesorul este elementul viu care se interpune între elev și programă. De pregătirea lui depinde întreaga transmisiune de cunoștințe spre elev. El este personalitatea care va trebui să aibă în școala de mîine rolul cel mai important în formarea omului. Profesorul adaptează în orice moment forma și conținutul învățămîntului cuprins în programă cazului concret al elevului, căruia trebuie să îi trezească interesul pentru înțelegere, pe care trebuie să-l pună în condiția de a descoperi el însuși caracterele principale și legăturile între fenomenele lumii în care trăiește.Noi am avut și pînă acum programe de învățămînt care au corespuns stadiului de dezvoltare a omului în anumite perioade. Ele s-au schimbat însă încet și mai ales prin modificări cantitative.

de

Roade ale inițiativei unui harnic colectiv
Colectivul didactic al Școlii ge

nerale nr. 24 din Galați a înțeles 
foarte bine faptul că, în epoca 
noastră, nu este suficient să dai 
tineretului doar cunoștințe despre 
transformarea materiei, că trebuie 
să-l înveți s-o transforme el în
suși. Așa au luat ființă atelierele 
acestei școli, ateliere care au de
venit acum mîndria profesorilor 
și elevilor săi. „Aproape din nimic" 
(„nimicul" acesta înseamnă sute 
de kg tablă, de sîrmă, de mate
rial lemnos, zeci de metri de țe
sături și, mai ales, multă alergă
tură și bătaie de cap), în ateliere
le școlii s-au realizat o mulțime 
de lucruri utile pentru înzestra
rea școlii și pentru comerț.

Activitatea din atelierul de tîm- 
plărie, bunăoară, este atît de pa
sionantă, încît aici se lucrează de 
multe ori și peste orele de pro
gram. Sînt la fel de atrași de 
treaba pe care o fac și maist'ul 
Ștefan Vîrlan și micii săi ucenici. 
Realizarea cu care aceștia se mîn- 
dresc cel mai mult este un șez
long pe care l-au proiectat încă 
de anul trecut. Pînă acum în a- 
telier s-au făcut cîteva zeci de 
șezlonguri mari și mici care, cum
părate de profesori și de părinți, 
au adus un venit de aproape 2 000 
de lei. In prezent comenzile au 
sporit pînă într-atîta, încît a fost

necesar să se pună la punct un 
plan de producție.

Am văzut și noi șezlongurile. 
Sînt comode, aspectuoase. „De 
unde v-ați procurat materialul ?“ 
— am întrebat. Răspunsul a venit 
prompt: „Din
aruncate cu ani 
magazie".

Ideea a fost a 
cum mai sînt încă destule aseme
nea bănci, „materia primă" e a- 
sigurată. După șezlonguri se va 
trece la confecționarea unor o- 
biecte mai complicate.

Nu se lasă mai prejos nici uce
nicii atelierului de lăcătușărie 
instruiți de maistrul Dumitru 
Gherghescu. Ei „fabrică" clești, 
cuțite, ciocane, precum și niște 
foarte practice scaune de labora
tor. lntîi au înzestrat cu ele la
boratoarele școlii, iar acum pre
gătesc o serie și pentru vînzare. 
Trecînd la lucrări mai complicate, 
elevii din secția lăcătușărie lu
crează acum cu mare rîvnă la o 
mașină electrică de găurit porta
bilă și la un polizor. Le fac dvn- 
tr-un motor defect de mașină de 
spălat, procurat de maistru*

Cît privește secția de croitorie 
(la înscrierea în această secție a 
fost anul acesta o mare afluență), 
ea este la fel de solicitată ca o 
adevărată croitorie. Elevele dis-

băncile stricate, 
în urmă . într-o

directorului. Și

pun aici de 7 mașini de cusut, 
cabină de probă, sînt aproviziona
te cu reviste de modă și cu ti
pare. După un an de ucenicie, 
au învățat să croiască și să coasă 
bluze, fuste, rochii. Se vede, din 
felul cum lucrează, că au dobîndit 
îndemânare, că se descurcă ușor 
în secretele croitoriei. Mașinile 
duruie fără oprire. Se croiesc și se 
probează rochii cu modele din ce 
în ce mai complicate, mai preten
țioase. O muncă plăcută, frumoa
să, folositoare. Toate elevele au 
de pe acum haine lucrate cu mîna 
lor. Și, pe lîngă producția reali
zată pentru consumul propriu, 
s-au executat și confecții pentru 
vînzare, din material ieftin, dar 
ales cu mult gust. Maistra de lu
cru Maria Capriș ne-a relatat că 
expoziția cu vînzare
de școală a avut un real succes. 

Firește, se cuvine
și de atelierul de țesătorie, pen
tru că și aici s-au realizat multe 
lucruri frumoase, în primul rînd 
costume naționale, cămăși și ilice. 
Cel puțin ilicele pot concura ori
cînd, prin frumusețea, bogăția cu
lorilor și prin finețea execuției, 
ilicele din comerț.

Ne-am oprit în toate atelierele,

în toată școala și am admirat tot 
ce-am văzut. Apoi directorul ne-a 
condus în curte și în magazia 
școlii și ne-a arătat proviziile de 
materie primă pentru viitoarea 
activitate a atelierelor : circa 2 000 
kg de tablă, alte sute de kg de 
țeavă, scinduri de diverse dimen
siuni și multe altele.

Firește, cele văzute de noi 
Școala generală

nt. sînt lucruri 
șite din comun, 
loroase pentru 
numai prin forțele 
școlii, pentru că sînt roadele ini
țiativei, ale muncii entuziaste des
fășurate de acest harnic și pri
ceput colectiv didactic.

spectaculoase, ie- 
Dar ele sînt va
că sînt realizate 

proprii ale

organizată

să amintim

la
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Șezlonguri executate de elevii Școlii generale nr. 24 din Galați

Dar niciodată creșterea populației nu a fost atît de explozivă ca în zilele noastre și niciodată nu s-a pus problema adaptării mîntului la o nouă formă de noștințe.Este absolut necesar ca în ceastă situație să se dea și o rie de cunoștințe noi despre și despre problemele umanității. în fond, tot omul rămîne pentru noi în centrul universului și nu mai e permis să nu ne preocupăm si de el în studiul biologiei.în ședința de la Ministerul învățămîntului au fost aduse în discuție multe idei, pe care le-aș rezuma oarecum succint.Pentru învățămîntul general (clasele I—X și licee de orice tip) ar trebui ca manualele, care sînt un foarte însemnat mijloc de instrucție, să fie tipărite pe bază de concurs și în același timp să existe pe piață cel puțin trei manuale pentru aceeași materie scrise dc autori rul și o mai re.Ar trebui de asemenea blice cît mai grabnic și pe bază de concurs sau contract o serie de determinatoare de plante sau animale, atlase colorate de floră și faună, cărți de popularizare a u- nor probleme de biologie etc.în același sens s-ar cere ca revista NATURA să redevină o publicație care să trateze numai probleme de biologie popularizată (așa cum a fost ea odată), iar problemele de metodologie, care ocupă azi o bună parte din conținut, să fie trecute unei alte publicații de specialitate, sau să apară într-o a- nexă separată.Activitatea practică a elevilor trebuie să se intensifice atît in laboratoare și ateliere cît și, mai ales, în natură. Elevii să cunoască frumusețea naturii și fenomenele vii acolo unde ele se găsesc, nu în muzee, nu pe preparate și cadavre, ci pe organisme și pe populații complexe de organisme. Excursiile obligatorii ar fi un mijloc de a cunoaște și apoi de a proteja natura atît de amenințată de omul de azi.Este cu totul just ca profesorii care fac astfel de activități practice, cerînd mult mai mult timp decît li se cere altor colegi, să fie ușurați măcar de două ore din norma lor săptămînală.Este cu totul normal ca la licee să se introducă, în clasa a XlI-a, un curs de igienă (patologică și a muncii) și de puericultura ; în actuala programă absolvenții de liceu nu fac niciodată cunoștință cu preceptele moderne de igienă.Cred că ar fi util ca în liceu să se învețe o singură limbă străină (la alegere), dar temeinic, a- cordîndu-i-se ore suficiente astfel ca absolventul să poată consulta util orice informație din domeniul său în literatura universală.Nu ar fi rău ca în ultima clasă de liceu o oră pe săptămînă să fie consacrată aflării ultimelor noutăți din toate domeniile cunoașterii (inclusiv al biologiei), în care cadre universitare, nemijlocit, dacă e posibil, sau pe calea informației scrise, să comunice elevilor ceea ce este nou în domeniul respectiv, sau chiar ceea ce fac ei în cercetarea științifică.Bacalaureatul, care e forma de verificare a maturității cunoștințelor de cultură generală dobîn- dite de elev în liceu, ar trebui să se dea cu profesori de la alte licee, iar examinarea să se facă o- ral, deodată la toate materiile propuse, scrisul precedînd doar cu cîteva zile examenul oral.

diferiți, elevul să aibă la mare posibilitate

învăță- cu-a- se- om

astfel ca profeso- dispoziție de alege-să se pu-

Manualele actuale se vor examina atent și se vor schimba conținutul și forma lor, astfel ca în centrul procesului de învățămînt să stea asimilarea prin judecată a noțiunilorSe va ține cont de experiența pe care ministerul o face de circa 5 ani în cîteva școli experimentale, în care se aplică o programă de învățămînt integrativă, bazată în bună parte pe principiile noi pe care dorim să clădim acum perfecționarea învățămîntului de biologie.în învățămîntul universitar sînt de asemenea multe de făcut. El suferă de o serie de lipsuri care au rezultat mai ales din aplicarea normelor. Dar dat fiind că în viitorul apropiat in facultăți se va realiza și ceea ce se numește a- cum învățămînt postuniversitar, problema normelor nu va mai a- fecta procesul de învățămînt așa ca pînă acum.Pentru a aplica noua prog'isa a învățămîntului biologic în lîwtc va trebui să se creeze cadre a- decvate și să se recalifice cele e- xistente.S-a pus în discuție structura generală a învățămîntului universitar de biologie. S-au propus trei secții la facultățile de biologie : una de biolog-secundar chimie, alta de biolog-secundar geografie și a treia care să pregătească bio- logi-cercetători. Primele două secții ar urma să aibă o durată de 4 ani, iar ultima o durată de 5 ani. Obiectele de studiu sînt comune tuturor secțiilor în primii doi ani, diversificarea începînd cu anul III. Numărul studenților la fiecare secție va fi fixat de minister în conformitate cu nevoile învățămîntu- lui și ale cercetării. Mai ales la secția de cercetare ar fi bine ca acest număr să fie precizat din timp, astfel ca în anul III studentul să știe exact unde va fi repartizat după absolvire și să îl putem pregăti pentru acest loc.Va trebui ca acest nou sistem de școlarizare să înceapă din toamnă, cu anul I ; de asemenea, în următorii 3 ani ar trebui să se desăvîrșească și pregătirea postuniversitară a cadrelor existenteDesigur, în această perspectivă, va trebui să revedem în același spirit pregătirea profesorului viitor, pentru a-i da mijloacele de a dezvolta judecata elevilor. Va trebui să se încerce o comasare a unora din disciplinele care au fost dispersate din anumite motive și să se ajungă la unitatea biologică a fenomenelor din marile domenii ale cunoașterii biologice.Avem de rezolvat o sarcină dificilă : schimbarea structurii și a conținutului învățămîntului biologic de toate gradele. Multe valori vor trebui puse de acord, multe lucruri dragi fiecăruia din noi vor trebui abandonate, multe idei la care am ținut pînă acum vor tre- ^bui-schirhbate. Toate acestea cer răbdare, muncă, meditație, viziune de viitor și multă, multă înțelegere față de omul zilelor de mîine. Dar toți membrii comisiei de biologie, sînt animați de cele mai bune gînduri. Vom depune toată puterea noastră de muncă școală știința pe care am acui-^iat-o în cursul unei vieți pentr» a a- juta ministerul să actualizeze învățămîntul biologicAș face un nou apel la colegii biologi din toate școlile și universitățile noastre de a ne ajuta în această muncă, comunicîndu-ne în scris părerile lor asupra a tot ceea ce cred că este bine să știm a- tunci cînd dezbatem această problemă care îi interesează și pe dînșii personal.
Prezența mașinii de calcul 

în viața omului modern
(Urmare din pag. l-a) U-deosebite ale domeniului impun a- bordarea întregii probleme cu metode matematice de organizare (de tipul analizelor PERT cu resurse).Aș dori să mai subliniez faptul că apare evidentă necesitatea introducerii informaticii în învățămîntul mediu, în cadrul unui program care ar putea să fie schițat în modul următor t cunoștințe de informatică generale ; de transcriere a proceselor de calcul cu ajutorul schemelor logice; utilizarea unui limbaj de programare, în funcție de specificul școlii (FORTRAN sau COBOL): aplicații în programarea algoritmilor numerici și nenumerici. Elevii ajung, fără dificultăți deosebite, să scrie programe în acest domeniu o experiență este în curs de acumulare la Centrul de calcul al Universității București, unii specialiști ai acestuia predînd ore în anumite licee din Capitală. De altfel, în ansamblu, în domeniul pregătirii specialiștilor, o contribuție este a-

dusă de Centrul de calcul al niversității București, care are sarcini de instruire și cercetare în domeniul informaticii. Ministerul în- vățămîntului a putut să se bizuie pe Centrul de calcul, de la care a recrutat acum doi ani doi matematicieni care fac cursuri de informatică pentru liceele economice. Acest început arată atenția pe care Ministerul Învățămîntului o dă introducerii informaticii în învățămîntul mediu.Introducerea informaticii în învățămîntul mediu este condiționată însă de realizarea unui program de reciclare destinat profesorilor și de accesul la calculator. Din a- cest motiv este bine să se înceapă prin utilizarea specialiștilor de la catedrele universitare, care pot să îndrume direct lucrul la calculator, în tot cursul programului de instruire, informatica necesitînd o activitate susținută de rezolvare a problemelor la mașina electronică.Expert al CEPECA, șeful serviciului de prelucrare automată a

datelor, inginerul JEAN MIRCEA BOGDAN ne-a declarat că, după opinia sa, în ultimele două clase ale învățămîntului liceal ar fi pe deplin posibilă introducerea unor noțiuni de prelucrare automată a datelor, astfel încît absolvenții să dobîndească un minimum de cunoștințe pe baza cărora să se poată califica relativ ușor în utilizarea calculatoarelor electronice. Studiul acestor noțiuni — ne-a spus J. M. Bogdan — ar putea fi integrat în lecțiile de matematică. Elevii de liceu studiază oricum, după cîte știu, teoria mulțimilor, sisteme de numerație și calcul, noțiuni de logică matematică. Or, acestea reprezintă baza matematică a calculatoarelor electronice. De asemenea, cu un efort minim, profesorii de matematică, în general receptivi la probleme de informatică, pot fi pregătiți să predea cunoștințele specifice acestei discipline.Oricum ar fi concepută pregătirea elevilor și profesorilor, mi se pare esențial să se țină seama de faptul că progresele tehnicii de calcul sînt extrem de rapide. Se știe că, în general, în momentul cînd cei chemați s-o utilizeze ajung să-i înțeleagă nivelul la un moment dat ea s-a și schimbat, tre- cînd pe un plan superior. Tocmai de aceea timpul necesar pentru a- similarea cunoștințelor necesare utilizării tehnicilor de calcul trebuie să fie redus. De aici conclu-

zia că pregătirea în această direcție trebuie începută încă de pe băncile școlii și într-un ritm foarte accelerat.Despre cît de timpuriu poate să înceapă studiul informaticii, ne-a vorbit prof. dr. ELENA POPOVI- CIU, de la Facultatea de matema- tică-mecanică a Universității din Cluj. Consider — ne-a spus interlocutoarea noastră — că învăță- mîntul informaticii poate să înceapă de la clase mai mici decît se crede în general că poate să înceapă. Noi am inițiat la Cluj un experiment în care noțiunile de informatică se predau începînd din clasele VI—VIII. Am reușit să-i facem pe elevi să-și însușească noțiuni de teoria informației, de teoria grafelor, i-am învățat să programeze la mașini de calcul, le-am dat noțiuni simple de programare liniară, de lingvistică matematică. De ce să lăsăm studiul informaticii pentru clasele mai mari atîta vreme cît el poate începe — evident în forme simple, adecvate — încă din ultimele clase ale școlii generale ? Desigur, pentru atingerea acestui scop, profesorul trebuie să fie foarte bine pregătit, așa încît să simtă în ce momente ale predării se pot include, cu eficiență ma'ximă, elementele de programare, elementele mai complicate de calcul, elementele de teoria informaticii.Oricînd ar începe studiul acestor noi noțiuni, el nu trebuie con-

ceput ca o încărcare a programelor cu o nouă disciplină, ci realizat prin transformarea și adaptarea disciplinelor existente. In general integrarea în învățămînt a noilor cuceriri ale științelor nu trebuie efectuată aditiv. De aceea consider util ca profesorii să fie pregătiți să predea matematica în spiritul noilor tendințe. Și nu numai matematica, ci și celelalte discipline, pentru că mașinile de calcul pătrund în toate domeniile. Pentru omul modern mașina de calcul este o prezență indispensabilă. El este un om însoțit de mașina de calcul. Mașina de calcul trebuie asimilată de om, trebuie să-i devină cît mai accesibilă.Ref erindu-se îndeosebi la unele din problemele abordate în cursul lucrărilor colocviului, dr. GEORGE CIUCU, consilier al ministrului învățămîntului, ne-a spus : O idee esențială care a rezultat din intervențiile specialiștilor la colocviu este aceea că formarea cadrelor de informaticieni trebuie realizată în mod coordonat, pornind de la o pregătire de bază. Țara noastră are oameni de știh.tă și specialiști în informatică pe care Ministerul învățămîntului îi consideră un nucleu capabil să declanșeze o reacție în lanț în domeniul pregătirii de informaticieni și al reciclării în informatică. In acest sens menționăm că în semestrul al II-lea al acestui an se va deschide un curs de informa

tică pentru sociologi, umaniști etc., astfel încît tehnicile de poată fi introduse în științelor sociale.Dezbaterile colocviului că este necesară o mai bună structurare a planurilor de învățămînt și a programelor, pentru adaptarea lor la imperativele informaticii. Propunerile participanților la dezbateri vor fi examinate de către comisiile de specialiști din Ministerul învățămîntului, pentru a se realiza un program de perspectivă și un program imediat pentru crearea cadrelor de specialiști în informatică. Socotesc că pregătirea în domeniul mașinilor de calcul a tuturor studenților de la institutele politehnice și de la Academia de studii economice trebuie să stea în atenția noastră.în legătură cu învățămîntul superior, aș vrea să fac unele precizări. în prezent, planurile de învățămînt ale acestuia sînt elaborate de minister la propunerile institutelor, ale consiliilor din facultăți și ale senatelor universitare. Dacă este cazul, ministerul le supune spre studiu comisiilor sale de specialiști. Vrem să creăm în viitor un plan de învățămînt-cadru, lă- sînd deschisă posibilitatea ca acesta să fie diferențiat în funcție de tradițiile de cercetare de școlile științifice, de cadrele de specialiști și de baza materială a fiecărei facultăți. Constituie în continuare o

calcul să domeniulau evătat
necesitate stringentă formarea cadrelor de predare și stimularea prin doctorantură a acelora care doresc să se dedice informaticii, în învățămîntul mediu, predarea unui limbaj informatic nu își propune numai un scop utilitarist. Ea are și menirea de a dezvolta gîn- direa elevilor. Ministerul învăță- mîntului a organizat deja cinci clase experimentale de informatică, ce funcționează pe lîngă Centrul de calcul al Universității din București. în toamna acestui an o să creăm astfel de clase și în alte centre. Ne gîndim în special la Cluj. Crearea unui liceu special de matematică este puțin probabilă. Dar cu siguranță se vor extinde foarte mult clasele speciale — și nu numai de matematică dar și de fizică, chimie etc. Cît despre liceele de specialitate, ele au menirea să creeze tehnicieni cu funcții precise pentru centrele de calcul. Planurile și programele lor vor fi adaptate în acest scop.Formarea profesorilor pentru predarea informaticii nu este ușoară. Ministerul se gîndește să organizeze în acest scop unele cursuri de reciclare. De asemenea, examinăm posibilitatea înființării unor facultăți care să pregătească operatori cu studii formați încît să dea cunoștințele ceele de cultură ceele de specialitate.

superioare, astfel poată și să pre- respective în 11- generală și în li-
â
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